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ESCOLTEM  
ELS JOVES
Aquest número de Galilea.153 coincideix en el temps amb la 
celebració del sínode dels bisbes a Roma durant el mes d’octubre 
sobre el tema «Els joves, la fe i el discerniment vocacional».

En aquestes pàgines també abordem el tema dels joves, tot i que 
només amb breus pinzellades, sense abastar ni molt menys tot el que 
dona de si. Perquè està molt bé que els bisbes reflexionin sobre els 
joves, però nosaltres, en l’àmbit de cada una de les nostres petites 
comunitats també cal que ho fem. 

Entre les pinzellades trobareu –a la vinyeta de la pàgina anterior– 
les dificultats perennes d’entesa entre els joves i els més grans. El 
testimoni de joves que són voluntaris, tant en l’àmbit civil com 
eclesial. Reflexió sobre l’acompanyament en la fe i emocional als 
joves. L’apunt de com la precarietat laboral i dificultats familiars 
afecten el nostre jovent. Celebracions litúrgiques on els joves s’hi 
troben a gust. Una crònica del treball previ al sínode: el document 
preparatori i el qüestionari adreçat als joves. Idees per encetar el diàleg 
sobre com apropar la litúrgia als joves i com trobar nous llenguatges 
per connectar-hi. 

Només quatre pinzellades per ajudar a la reflexió individual i a ence-
tar el tema en les nostres comunitats. 

Llegint els articles que teniu a les mans, a mi –que ja fa uns anys que 
vaig deixar de ser jove– em surt que el que ens cal, sobretot, és una 
actitud profunda d’escolta als joves. I em pregunto com traslladar a 
tots els àmbits –no només en les publicacions– la proporció de 80 a 20 
que proposa Xiskya. 80 d’atenció als interessos dels joves i 20 d’infor-
mació nostra. 

Potser els joves que tenim a prop estan molt allunyats de la fe i els vol-
dríem omplir d’arguments. I no. Cal una escolta atenta i profunda –en-
cara que a vegades ens costi entendre’ls– de la seva vida i de les seves 
inquietuds, i dir ben poca cosa. Déu ja trobarà camins per parlar-los!

M. Àngels TerMes 
matermes@cpl.es

En aquest número tant la secció «En l’any litúrgic» com «Les lectures del diumen-
ge» inclouen tres mesos (setembre-octubre-novembre), per tal de donar unitat al 
final del temps de durant l’any. El proper número les dedicarem als temps forts 
d’Advent i de Nadal, que omplen el mes de desembre i l’inici de gener.
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ELS POBRES SALVARAN EL MÓN
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Fotografia: Amics del Moviment del Quart Món

LES MATEIXES OPORTUNITATS
Aline DujArDin, Barcelona

Vaig néixer a París fa 29 anys. En fa set que visc a Bar-
celona, on vaig arribar per fer pràctiques a una empresa 
on després vaig entrar a treballar.

Els primers anys la feina em va absorbir, però en fa 
dos que vaig començar a involucrar-me socialment i 
vaig conèixer l’associació «Amics del Moviment del 
Quart Món».

A França jo ja havia estat voluntària fent reforç esco-
lar a l’Afev, Association de la Fondation Étudiante pour 
la Ville, perquè era conscient que la meva educació 
havia estat molt fàcil, ja que el meu entorn familiar 
m’hi ajudava, comparada amb la d’altres companys 
que no ho tenien tan fàcil com jo.

«Amics del Moviment del Quart Món»  
(www.amicsquartmon.org) va néixer l’any 1998 per 
acompanyar famílies d’origen galaicoportuguès –que 
vivien en caravanes i camions en solars i carrers de Bar-
celona i Badalona– en el seu procés d’inclusió social. 
Algunes ara viuen en pisos de protecció oficial, però 
d’altres segueixen en naus industrial o en assentaments 
en solars abandonats.

Dins d’aquest acompanyament global a les famílies 
–que busca una transformació per sortir de l’exclusió– 
s’inclou la feina d’ajudar els nens i nenes, ja escolarit-
zats, en les tasques escolars.

I en això consisteix el meu voluntariat, que és més que 
ajudar-los a fer els deures. Jo destacaria quatre accions:

 – Ensenyar normes, posar límits, aprendre a respec-
tar-se, a no insultar, a respectar horaris...

 – Ajudar en les tasques escolars i reforçar coneixe-
ments.

 – Tornar-los la dignitat. No es tracta només de l’èxit 
escolar. Es tracta que se sentin igual que els altres 
infants. Si van a l’escola amb els deures fets, si 
poden fer la presentació oral d’un tema davant dels 
seus companys sense dificultat, etc. no són dife-
rents dels altres nens i nenes.

 – Col·laborar amb els i les mestres de l’escola. Aju-
dar-nos mútuament perquè l’ambició de futur per 
a aquests infants no sigui menor que la que fixem 
per als seus companys.

Soc conscient de les meves limitacions, de les nostres 
limitacions. Per exemple, és difícil que aquests infants 
acabin l’ESO. Quan un ho aconsegueix, és una gran 
alegria.

Quan li explico a la meva àvia les meves activitats 
amb els nens i nenes em diu que faig una bona obra. 
Però per a mi no es tracta d’una bona obra, sinó 
d’alguna cosa que engloba la meva vida, és el meu 
desig que hi hagi més justícia, 
que les oportunitats siguin 
les mateixes, d’un respecte 
humà més gran.
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NASCUT@S AL SEGLE XXI

PREPARACIÓ DEL SÍNODE
CArles Muñiz, Delegat de joventut del bisbat de Sant Feliu de Llobregat

Quan vam rebre les primeres notí-
cies de la convocatòria del Sínode, 
cap al gener del 2017, era una data 
encara llunyana. Ara ja ens trobem 
en unes dates molt properes i ens 
farà bé recordar algunes motiva-
cions i emplaçar-nos a un proper 
article per compartir tot allò que 
ens hagi suscitat la celebració 
d’aquest Sínode.

El Sínode dels bisbes porta per 
títol Els joves, la fe i el discerniment 
vocacional, i podem seguir-lo al 
lloc web www.synod2018.va.

En ocasió de la presentació del 
Sínode el papa Francesc va adreçar 
una carta als joves, on deia que 
l’Església desitja posar-se a l’escolta 
de la veu, de la sensibilitat, de la 
fe de cadascú dels joves, així com 
també dels dubtes i les crítiques. 
«Feu sentir a tothom el vostre crit, 
que ressoni a les comunitats i que 
arribi fins als pastors!». I també 
presentaven el document prepara-
tori per al Sínode i el qüestionari. 

El document preparatori té tres 
parts. La primera proporciona 
informació útil per contextualitzar 
la situació dels joves a la realitat 
actual tenint en compte les cir-
cumstàncies específiques de cada 
regió; i es presenten els nombrosos 
desafiaments actuals que han de 
respondre els joves. La segona part 
dibuixa una ruta per a la trobada 
amb Jesús, inspirada en tres verbs: 
reconèixer, interpretar i decidir, 
i proposa el discerniment com a 
l’eina que permetrà als joves trobar 
la seva pròpia veritat. També 
aclareix que el terme vocació s’ha Fotografia: Pixabay

d’entendre en un sentit ampli i 
cobreix tota la gamma de possibi-
litats per a la realització concreta a 
les seves vides en l’alegria de l’amor 
i la plenitud, causada per l’entrega 
de si mateix a Déu i als altres. I a 
la tercera part se’ns recorda com 
els actors de l’acció pastoral són els 
mateixos joves, amb tota la comu-
nitat cristiana, i es fa un recull de 
llocs per a l’acció pastoral.

L’ampli qüestionari consisteix en 
una mirada a la realitat, recollint 
dades objectives, per poder copsar 
l’opinió i la mirada dels joves, i un 
recull de bones pràctiques pasto-
rals. Aquest qüestionari calia que 
també fos ofert i proposat a joves 
no creients o allunyats de la vida 
eclesial. Aquest treball vam rea-
litzar-lo diocesanament, i després 
es va realitzar una síntesi a cada 

conferència episcopal, que s’ha fet 
arribar a la secretaria del Sínode.

Proposo algunes idees claus a par-
tir d’aquesta etapa preparatòria:

 – Es fixa els joves en el grup 
d’edat entre 16 i 29 anys.

 – Es convida els joves a sortir per 
avançar cap a una societat més 
justa i solidària.

 – S’anima els joves a embarcar-se 
en un camí de discerniment per 
descobrir el pla de Déu.

 – Se’ns recorda la centralitat de 
l’alegria i l’amor.

Ara podríem pensar què esperem 
cadascú de nosaltres d’aquest Síno-
de dels joves, i com concretem en 
les nostres realitats, aquesta crida 
a posar els joves al centre de la 
nostra acció pastoral i vida eclesial. 
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MARIA GUARCH I ELS JOVES
MerCè solé, Viladecans

Vídeo / MArTA Pons

Els joves han de sentir que no estan 
sols amb la seva creu de precarietat

Ens trobem amb la Maria davant del casal parroquial de La Sagrera, a 
Barcelona, sota un sol de justícia i amb la música de fons d’unes cotor-
res amb ganes de marxa. 

La Maria Guarch té 28 anys i és veïna de la Sagrera, un barri de Barce-
lona amb un ric teixit associatiu, on parròquia i entitats comparteixen uns 
quants espais en bona convivència. Ha estat monitora de l’esplai 
durant molts anys. És membre de la JOC  (Joventut Obrera Cristi-
ana). Va estudiar filologia i treballa al Centre de Pastoral Litúrgi-
ca com a correctora.

¿Els adults tenim una imatge 
distorsionada dels joves?

Doncs, sí. Però això ha passat 
sempre. En el nostre cas, això 
s’agreuja per la revolució tec-
nològica, que fa que els joves 
tinguin un llenguatge propi, que 
dificulta la comunicació entre 
joves i adults. Els llenguatges 
de les xarxes socials creen una 
cultura pròpia. Cal dir també 
que els joves d’avui tenen moltes 
dificultats, agreujades per la crisi 
econòmica, per avançar i per 
crear el seu projecte de vida. 

Es diu molt que els joves no fan 
res, però hi ha molts joves que  
passen el seu dia a dia estudiant 
i treballant perquè no poden fer 
res més. I si les seves famílies 
econòmicament van molt justes, 
ells han de treballar per poder 
pagar els seus estudis a la Uni-
versitat, que cada cop són més 
cars. Després hi ha els màsters, 
que per poder-los pagar t’has de 
vendre un ronyó. Les feines que 
actualment s’ofereixen als joves 
són molt precàries, sovint sense 
contracte, en negre. 

Amb una feina precària, havent 
de pagar uns estudis cars, és 
pràcticament impossible acce-
dir al lloguer d’un pis, fins i tot 
d’una habitació. Ara mateix, el 
preu del lloguer afecta joves i 
no joves. Els preus van pujant i 
no estan regulats. Tot plegat és 
força diferent del que va viure la 
generació anterior.

¿Aquesta precarietat com afecta 
les relacions entre les persones?

Costa més relacionar-se cara a 
cara. Malgrat tots els estímuls 
per al consum, molts joves no 
hi tenen accés. Tot i que hi ha 
formes de lleure alternatives, 

el més accessible és utilitzar 
les xarxes socials. És interes-
sant també constatar que estan 
apareixent models d’oci que 
són cooperatius, que t’obliguen 
a estar i a comptar amb altres 
persones. Un exemple molt clar 

és el room scape: et tanquen 
en una habitació amb un grup 
de persones i per sortir-ne has 
de comptar amb els teus com-
panys. Estan apareixent molts 
jocs de taula que promouen la 
cooperació entre tots els juga-
dors, i no la competència mú-
tua. Tot plegat ajuda a contrares-
tar l’ambient de la Universitat o 
de la feina, on l’individualisme 
competitiu prima. 

Cada vegada hi ha més joves 
amb necessitats emocionals no 
resoltes, joves que pateixen de-
pressió o que necessiten atenció 
psicològica. 

Alguna vegada t’hem sentit dir 
que et senties impotent davant la 
situació que vivien alguns joves. 

Aquests joves són els meus 
companys, són persones pro-
peres a mi, però tampoc no els 
puc sobreprotegir ni soc la seva 
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Pots trobar 
l’entrevista al 
nostre canal 
de youtube!

L’Església aporta dues coses molt 
importants: referents i acompanyants

mare. Arribes fins on pots. El 
més important no és donar-los 
solucions, sinó escoltar-los, 
que sentin que no estan portant 
aquesta creu sols. A vegades no 
s’hi pot fer res més. 

Els anys 80 es va fer una resposta 
associativa important en la 
lluita contra l’atur, però avui 
l’estructura no ajuda gaire... 

L’actual situació no afavoreix 
que els joves puguin tenir un 
compromís estable. En el món 
dels esplais fa molts anys que 
es va notant que la gent deixa 
de ser monitora de lleure abans. 
Se sumen moltes coses. Si tu 
no saps com serà la teva feina, 
quins horaris tindràs, quant de 
temps hauràs d’estar treballant, si 
tindràs el cap de setmana lliure o 
no, no et pots comprometre per-
què no saps si podràs complir.  

A la JOC, constatem que cada 
cop tenim més militants «a 
l’exili», que han hagut de marxar 
fora per trobar feina o per acabar 
els estudis. Continuen sentint-se 
vinculats a la JOC i alguns fan 
revisió de vida per Skype. Però 
els és difícil comprometre’s soci-
alment

L’Església, en aquest context, 
¿què ofereix als joves?

L’Església aporta comunitat. 
Tens el grup, la federació, el 
moviment nacional i interna-
cional i això et permet formar 
part d’una comunitat. L’Església 
aporta dues coses molt impor-
tants: referents i acompanyants. 
Els joves solem tenir un caràcter 
revolucionari i volem canviar 
les coses que no ens agraden. 
Necessitem algú que ens ajudi 
a concretar, a anar a les causes 
en la seva complexitat, i a mirar 

al darrere de l’aparença. És una 
manera de canalitzar les ganes 
de canvi del nostre entorn i de 
posar atenció no només en el 
què sinó també en el com, que 
és l’especificitat cristiana. L’Es-
glésia et fa aprendre el respecte 
i l’amor cap a l’altre. 

Sovint sents certa desesperança 
i certa angoixa pel futur. L’Esglé-
sia et permet veure l’acció de 
Jesús i de l’Esperit en les petites 
coses del dia a dia, encara que 
et sembli que estàs bloquejat. 
Sempre hi ha alguna cosa que 
et fa descobrir l’acció de Déu: 
en aquell company que després 
d’estar molts mesos fent una 
feina que no li aporta res, o en 
una mala relació amb els seus 
companys, intenta fer alguna 
cosa per canviar-ho. És una 
forma d’esperança.

¿L’Església és prou acollidora?

Ho intenta. Però moltes vegades 
les parròquies, per exemple, no 
saben ben bé quin és el perfil 
de joves que tenen al voltant, 
quines necessitats tenen. Sortir i 
mirar com estan els joves és un 
exercici que s’hauria de fer més. 
Per entendre com són, què els 
motiva, per on passen. Són els 
joves que hi ha al meu costat, no 
els joves que voldria tenir, són 
els joves a qui puc posar nom. 

Segons la JOC, són els joves els 
qui transmeten el missatge de 
Jesús als altres joves...

Crec que costa. Estem en una 
societat que està bastant allu-
nyada de l’Església. El punt 
evangelitzador de la JOC és 
que intenta fer protagonistes els 
joves d’allò que fan. L’Església 
sol posar en marxa per als joves 
coses pensades per adults. Si 

t’agraden bé, i, si no, també. 
L’evangelització es dona quan 
pensem en l’altre, no pensant 
en el que tu vols fer o en el que 
hauríem de fer tots. Nosaltres 
volem arribar al Regne de Déu, 
¿com ho podem fer perquè 
aquesta persona se senti convi-
dada a formar-ne part? 

¿Et sents còmoda en la litúrgia?

Hi ha moltes coses de la litúrgia 
actual que no acabo d’entendre. 
Potser perquè ningú no m’ho 
ha explicat, potser perquè quan 
algú m’ho ha intentat explicar 
m’ha dit «això és així i ja està» 
i això no ho pots dir a un jove. 
Crec que es dona massa impor-
tància a coses que són superfi-
cials. El que és important en la 
litúrgia és el significat, el per-
què, el que es vol transmetre en 
cada celebració. Treballant això 
pots fer-te la litúrgia més teva. 

Si vingués algun liturgista a 
les celebracions de la JOC es 
posaria les mans al cap. Però 
amb els joves cal tenir un punt 
lax. No acaba de ser així com 
s’han de fer les coses, però de 
moment comencem per aquí i 
ja ho anirem treballant. Quan 
arriba el moment de traslla-
dar-ho a la parròquia o a l’Es-
glésia en un sentit més ampli, 
pot ser que hi hagi algun xoc 
d’estils, però és més per la cosa 
pràctica pels petits símbols 
que potser no coincideixen. El 
rerefons és el que ens uneix, el 
més important. I també el fet de 
sentir-nos comunitat. No són 
grups separats.
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¿COM APROPAR LA LITÚRGIA  
ALS JOVES?

AnToni VADell, Bisbe auxiliar de Barcelona

La pregunta que encapçala aquesta reflexió sens dubte 
és atrevida, i més atrevit encara és respondre, perquè 
un no disposa de solucions màgiques. Per això m’ha 

semblat interessant contar-vos tres experiències i 
d’aquí extreure’n alguns suggeriments que ajudin a 
generar diàleg.

1Fa unes setmanes vaig anar a una parròquia i 
vaig participar d’un interessant diàleg. Una per-
sona va demanar «¿com fer les misses atractives 
per als joves?».

Quan ens plantegem fer les misses atractives, 
potser oblidem que qui atreu és Crist. Us imagineu que 
quan Jesús va convidar als apòstols al darrer sopar, Pere 
li hagués demanat: «¿és obligatori?», o Joan li hagués 
contestat: «és que ara no em ve de gust»... Resulta xocant, 
¿no? ¿Per què? Perquè ens trobem en un context d’amis-
tat: qui convida els apòstols és l’Amic. 
Potser als joves no els atreu l’Eu-
caristia o la litúrgia, perquè no 
han tingut un encontre amb 
Jesucrist, no l’han desco-
bert. La trobada amb Crist 
en molts de casos com-
porta un canvi radical 
de vida. Ells tenen ànsia 
de viure aquesta radica-
litat. L’atracció autèntica 
neix d’haver descobert a 
Crist en la pròpia vida, i de 
la trobada amb altres perso-
nes (tinguin l’edat que tinguin) 
vertaderament atretes per Ell, que 
participen de la litúrgia. No hi ha res 
més atractiu que una comunitat de persones traspassades 
per l’amor de Déu. L’important no és tant el llenguatge 
com l’experiència de Déu. 

2En el cap de setmana de Pentecosta 
vaig tenir l’oportunitat de partici-
par a l’Aplec de l’Esperit a Tortosa. 
Em va impressionar la vetllada. 

Després d’un concert extraordinari, en el 
que els joves ho passaren súper... vam con-
cloure el dia amb una estona d’adoració 
al Santíssim. Els joves passaren del ball a 
posar-se de genolls per adorar el Senyor. 

Tot estava molt cuidat: l’estètica, el so, la 
música, la pedagogia de passar a un clima 
de serenitat per fer possible l’adoració... 

No hi va haver explicacions de per què 
es feia, ni monicions de com s’havia 

de fer, o quin sentit tenia... El cli-
ma parlava... Potser el jove d’avui 
és més emocional que intel·lec-
tual, vol sentir més que enten-
dre, aprecia l’estètica cuidada, i 
ens demana que li indiquem la 
presència de Crist: l’adoració... 

La litúrgia pretén sobretot lloar 
i adorar el Senyor. Quan hi ha la 

trobada amb Crist tot cobra sentit 
i la litúrgia ben cuidada és fa molt 

atractiva. Fixem-nos com així la música 
pot ser una mediació per conduir a l’en-
contre amb Crist; per possibilitar intuir la 
seva presència i entrar en la seva intimitat.

3Vaig anar a un tanatori a veure un jove difunt, i 
el ministre que havia de celebrar em va comentar 
que com que segurament assistirien molts joves al 
funeral, considerava que la millor manera de fer 

propera la celebració era que els amics del difunt parles-
sin de quant l’estimaven... i afegí: «això farà molt de bé a 
la seva família i als amics; se sentiran molt consolats». 

No tinguem por d’anunciar la Resurrecció del 
Senyor... Qui ho anunciï, que ho cregui, que 
sigui veritat en la seva vida. Ja està bé d’ho-
menatges complaents i autoreferencials... que 
priven les persones del gran regal que ens fa 
el Senyor: la vida per sempre... ¿O tenim por 
d’anunciar-ho?... ¿Ens manca coratge?... ¿Ens 
manca fe?...

Fo
to

gr
afi

a
sa

nt
fe

liu
Jo

ve
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TRANSMETRE EL GUST PER LA LITÚRGIA

ACOMPANYAR, UNA NECESSITAT...  
UN CRIT CALLAT D@LS JOVES DE LA NOSTRA SOCIETAT

FrAn rAMírez MorA, responsable de joves de l’Acció Catòlica General, Yepes (Toledo)

Estar, unir, caminar junts, compartir 
projectes... aquestes són algunes 
accepcions de la paraula «acom-
panyar» que apareixen en el nostre 
diccionari.

No és només recomanable, sinó 
gairebé obligat, que una o un jove 
cristià tingui un acompanyament 
personal. Algú que «estigui a prop» 
en la seva vida de fe.

En el context actual, l’acompa-
nyant es converteix, casi sense 
pretendre-ho, en un psicòleg, en un 
«coach», en un mentor o mestre, 
o fins i tot en un pare, o una mare, 
sent poc recomanable aquest fet, 
d’acompanyament multidisciplinar, 
en cap cas, però aquesta circums-
tància és fruit de l’heterogeneïtat 
de respostes personals, afectives, 
espirituals, socials, etc., que el jove 
del segle XXI demanda avui.

Ens trobem joves, en moltes ocasi-
ons, trencats, per diverses circums-
tàncies: precarietat social i laboral, 
falta d’afectivitat fruit de famílies 
desestructurades; joves amb un alt 
grau d’egoisme perduts en l’afectiu 
amb un concepte de llibertat vani-
tosa i contaminada.

Fent un intent de sintetitzar el con-
cepte d’acompanyament, el podrí-
em concretar afirmant que pot tenir 
una resposta grupal i una personal.

En la dimensió «grupal», un dels 
instruments més eficaços és el 
mètode de «revisió de vida» (veu-
re-jutjar-actuar). Una proposta 
articulada, històricament, per l’Ac-
ció Catòlica, i al servei de l’Esglé-
sia, que dota de recursos eficients 

per dur a terme una anàlisi de la 
realitat.

És molt necessari convidar el jove 
que contrasti la seva vida, facili-
tant-li elements per donar respostes 
a les seves circumstàncies des de la 
veritat de l’Evangeli, ajudant-lo a 
concretar una acció que renovi el 
seu cor perquè vagi transformant 
la seva realitat propera. Aquesta 
pràctica educa el jove en una acti-
tud crítica, responsable, reflexiva i 
constructiva.

Els i les joves criden, a vegades in-
conscientment, que necessiten estar 
acompanyats.

Des del respecte, la certesa i la 
consciència que la vida del jove, a 
qui estem acompanyant, és sagrada, 
ens fa realitzar la tasca des de la 
reverència i el respecte, convençuts 
de trobar-nos en un espai de diàleg 
mutu.

Cal subratllar un element fonamen-
tal: l’acompanyant ha d’estar acom-

panyat. No només a nivell personal, 
sinó també de manera comunitària, 
en un grup on pugui compartir la 
seva fe. Un bon acompanyant «no 
neix, es fa», i això passa en una 
«comunitat de vida».

Amb l’ànim de concretar podem 
concloure afirmant que sempre 
hem d’acompanyar des de l’amor, 
sabent-nos intermediaris d’«algú» 
més important, algú que salva i 
converteix. Algú que dona la vida, 
Jesucrist.

És la meva experiència acompa-
nyant durant més de vint anys, i 
no tant la formació adquirida en 

aquest temps, la que em fa corro-
borar totes aquestes afirmacions i 
propostes.

L’acompanyant ha d’estar ple de 
«visió transformadora», alegria 
constant i cor ple de zel evangelit-
zador. L’acompanyant ha d’estar ple 
de Déu.

Fotografia: ACG
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PREGÀRIA D’UN ESPERIT JOVE
Fa molts anys, una gran persona
–d’aquelles que et marquen per sempre–,
ens va dir als nois que érem a classe:
«Penseu que ser jove és una malaltia... que es cura amb l’edat».
En aquell moment em vaig enfadar, i tant!
Què s’ha cregut aquest home, vaig pensar...
Però ara penso que això és una gran veritat.
¿Què vull dir? Simplement vull dir que:
la joventut és el temps de la urgència, de l’acció;
de la radicalitat, de la solidaritat, del donar-se;
de pensar que hom té tota la vida per davant;
de viure amb il·lusió, amb alegria, sense por i ple de forces:
«Un jove anà a trobar Jesús i va preguntar-li: 
“Mestre, ¿quina cosa bona haig de fer  
per obtenir la vida eterna?”» (Mateu 19,16)

Però si ens descuidem, la «febre» de la joventut passa...
«“Si vols ser perfecte, vés, ven tot el que tens i dona-ho als pobres,
i tindràs un tresor al cel. Després vine i segueix-me”. 
Quan aquell jove va sentir aquestes paraules, 
se n’anà tot trist, perquè tenia molts béns». (Mateu 19,21-22)

Senyor, et dono gràcies perquè m’has acompanyat
fins a la fèrtil etapa de la maduresa;
et demano, però, de tot cor, que no em permetis renunciar
a la malaltia de mantenir-me jove. Jove per viure amb energia,
amb il·lusió, esperit d’aventura i afany de créixer;
jove per mantenir les ganes de canviar el món, 
de lluitar per una societat més justa.
Fes que el meu esperit, Senyor,   
es mantingui ferm en els seus ideals
i que la saviesa que m’han anat donant els anys
amari tota la meva vida amb paciència, seny i humilitat
per no defallir davant dels fracassos,
per no fer-me enrere quan perdi les forces
i per saber discernir els temps de les coses.

Senyor, conserva dins meu un esperit jove,
perquè junt amb el salmista pugui clamar amb goig juvenil:
«La rectitud i l’honradesa em salvaguarden, 
perquè en tu tinc posada l’esperança». (Salm 25,21)

MAnolo juárez, Barcelona
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MÚSICA I CELEBRACIÓ

MALDONADO 21H
ignACio gonzález sexMA sj, Madrid

«Maldonado 21h» és el nom amb 
què coneixem l’Eucaristia que se 
celebra els diumenges a les 21h 
a la parròquia San Francisco de 
Borja de Madrid, encomanada a la 
Companyia de Jesús.

«Maldonado» és el nom del carrer 
on es troba ubicada aquesta  
parròquia.

L’hora i el lloc de la celebració 
ajuden a tenir una nombrosa 
assistència. Les 21h d’un diumenge 
ajuden a aprofitar bé tota la tarda 
del diumenge, i fins i tot el cap de 
setmana. L’església es troba al cen-
tre de la ciutat, ben comunicada 
amb transport públic.

A aquesta celebració hi van entre 
800 i 1.000 persones, i gairebé la 
meitat tenen menys de 30 anys. 
S’intenta que el to de l’Eucaristia 
estigui més pensat per a gent jove, 
però no és una missa específica 
per a joves, sinó que busca acollir i 
incloure tots els que hi participen.

La litúrgia
Es  tracta d’una litúrgia cuidada i 
equilibrada: no gaire recarregada, ni 
amb elements extraordinaris, però 
tampoc una litúrgia minimalista.

Hi ha un cor format per joves, 
amb guitarres, flautes, viola i caixa, 
assaja uns 45 minuts abans de la 
missa. S’intenta que les cançons 
estiguin connectades amb la litúr-
gia de la paraula i el temps litúrgic. 
Procurem no canviar cada diu-
menge totes les cançons, ni cantar 
sempre el mateix.

Abans de l’inici de la celebració 
es distribueix pels bancs de l’es-
glésia un full amb les lletres de les 
cançons i la poesia que es llegirà al 
final de la missa.

Els lectors són gent jove que parti-
cipa en el cor.

Som tres celebrants que ens anem 
alternant. L’homilia intentem que 
no duri més de 10 minuts. Ho-
milies cuidades, en la preparació 
de les quals hi invertim temps. 
Homilies que diguin alguna cosa 
amb sentit, que ajudin la gent a 
trobar-se amb Déu, que els donin 
pistes per a la pregària, que els 
arribin personalment en la situació 
vital en què es troben, que siguin 
comprensibles i que, alhora, tin-
guin certa càrrega de profunditat.

En la pregària dels fidels es tenen 
en compte els esdeveniments que 
hagin passat aquella setmana, el 
temps litúrgic, les necessitats, in-
quietuds i anhels del poble de Déu.

Després de la comunió, un dels 
joves del cor llegeix una petita  

poesia, relacionada amb les lectu-
res d’aquell diumenge, que ajudi 
la gent a aprofundir en la seva 
pregària personal.

Cada diumenge es pretén que els 
qui venen a l’Eucaristia tornin a 
casa seva havent viscut una cele-
bració viva, havent escoltat alguna 
paraula que alimenti la seva fe i 
amb ganes de seguir cercant en el 
dia a dia aquest Déu amb qui s’han 
trobat en aquesta missa de «Mal-
donado 21h».

Fotografia: santfeliuJove
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Més Primera Comunió:  
¿a la mà o a la boca?

Hi ha llocs en què, per raons de tradició i 
per considerar que és més respectuós, 
el dia de la Primera Comunió els nens 
i nenes combreguen a la boca. I hi ha 
altres llocs en què s’explica als nens 
i nenes que es pot combregar a la 
boca o a la mà, i que triïn ells. Ni una 
cosa ni l’altra no sembla, certament, 
gaire encertada. Bàsicament, perquè 
combregar a la boca, per qualsevol 
nen o nena actual, és una manera de 
fer totalment allunyada de la seva 

normalitat, i contribueix a centrar 
l’atenció, no en el que significa la 
comunió que estan rebent, sinó 
en aquella manera tan estranya de 
rebre-la. Perquè certament, rebre la 
comunió a la mà pot ser tan o tan poc 
respectuós com rebre-la a la boca. I en 
tot cas, el que és segur és que és més 
normal. Per això, el millor és explicar 
que en efecte, es pot combregar de 
les dues maneres, però que ho farem 
a la mà perquè és més senzill i fàcil.

I, sobretot, valorar  
la presència de Jesús

Quan jo vaig fer la Primera Comunió, 
fa 60 anys, després de combregar 
ens feien posar agenollats i tapant-
nos la cara amb les mans per resar 
a Jesús que acabàvem de rebre. Ara 
segurament que no cal fer-ho així. 
Però sí que cal assegurar tant com 
es pugui que els nens i nenes tinguin 

consciència que aquell pa que han 
rebut és Jesús present, i tinguin una 
estoneta per resar-li. Actualment això 
costa més d’aconseguir que abans, 
però més costarà si no els convidem 
a fer-ho, i no hi posem els mitjans. I de 
passada, a veure si els grans també 
n’aprenem.

Com combregar a la Primera 
Comunió

En el darrer número d’aquesta revista, 
parlàvem en aquesta secció de la 
importància d’estendre al màxim la 
comunió amb les dues espècies. Si 
pot ser, a totes les misses. I si pot ser, 
menjant el pa i bevent del calze, no 
sucant. Però ara hi voldria afegir un 
però. I és que hi ha una ocasió en què 
segurament el millor és precisament 
no fer-ho així, sinó que més val 
combregar amb el pa sol. Es tracta de 
la celebració de la Primera Comunió. 
En aquest dia, en alguns llocs, es 
considera convenient que els nens i 

nenes combreguin amb la plenitud 
del signe, és a dir, amb les dues 
espècies. I llavors passa que els nens 
i nenes, gens acostumats a beure vi, 
es posen a fer ganyotes i es distreuen 
totalment. Prou distraccions que 
tenen aquell dia, només els faltava 
aquesta. Realment, si a la parròquia 
no és costum combregar amb les 
dues espècies, no té cap sentit fer-ho 
aquest dia. I si ho és, tot i així, caldrà 
valorar si la distracció que representa 
beure del calze compensa prou.
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ACOLLIDA

ESPLAI I FE CRISTIANA
MoniTors De l’esPlAi lA sAgrerA, Barcelona

L’esplai «La Sagrera» forma part, com molts d’altres 
esplais, del Moviment de Centres d’Esplais Cristians 
Catalans (MCECC) i té un ideari que intenta trans-
metre als infants els valors del cristianisme. Cada 
grup de l’esplai estructura el curs al voltant de cinc 
objectius, un dels quals és el transcendent: el que està 
enfocat a treballar aquests valors. Aquest objectiu 
el treballem d’una banda amb les activitats que fem 
durant el dia a dia de l’esplai i també, de l’altra, amb 
dates puntuals assenyalades com ara la celebració de 
la Mare de Déu de l’Alegria, el 8 d’abril, o durant l’ex-
cursió de famílies, en què celebrem una Eucaristia.

L’objectiu transcendent és específic per a cada grup 
d’infants; d’aquesta manera s’intenta adaptar cada 
activitat a l’edat dels infants perquè puguin entendre 
el significat de l’objectiu. Els monitors de cada grup 
són els encarregats de preparar i dirigir les activitats 
per tal que aquest objectiu quedi assolit a final de 
trimestre. 

Aquest objectiu és un dels més complicats de treballar 
de l’ideari, ja que no sempre és fàcil transmetre’l de 
manera entenedora i aconseguir que els infants refle-

xionin. Per exemple, una manera de treballar-lo amb 
els més petits és a partir d’activitats més dinàmiques 
com ara murals o jocs fàcils, en canvi els grans fan 
activitats més de reflexió i d’opinió o fins i tot poden 
realitzar un voluntariat pel barri en un casal d’avis o 
col·laborant a la campanya de joguines.

A l’hora de preparar les activitats per a treballar el 
transcendent ens trobem amb la dificultat que els 
monitors que l’han de preparar no són creients, així 
com alguns dels infants i famílies de l’esplai, però per 
sort tots els monitors fan un esforç per poder treballar 
aquest objectiu i complir-lo. 

Així mateix, valorem positivament la realització 
d’aquest objectiu, ja que dona a l’infant un espai per 
reflexionar i compartir vivències i pensaments amb la 
resta de companys. Sobretot ajuda que l’infant s’adoni 
que els valors o fets que aprèn amb el transcendent 
són fets que pot trobar i aplicar a la vida quotidiana. 
Encara que costi trobar activitats adequades, sempre 
intentem treballar-lo amb interès i dedicació per tal 
que els infants puguin conèixer els valor i creences de 
manera més lúdica. 

Fotografia: Esplai La Sagrera
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La tardor de l’any litúrgic vindria 
a ser com la tardor astronòmica, 
però una mica més avançada. 
Començaria amb el diumenge 22 
de durant l’any, el 2 de setembre, 
i s’acabaria el diumenge de Crist 
Rei, el 25 de novembre. Són les 
setmanes que ens condueixen cap 
a l’acabament del repàs anual dels 
misteris de la vida de Jesús.

La tardor de l’any litúrgic ve mar-
cada, en aquest cicle B de lectures 
en què ens trobem, pel retorn a 
l’evangeli bàsic de l’any, el de Marc, 
després d’haver llegit a l’agost el 
capítol sisè de Joan. I hi retornem 
amb un text significatiu: l’escena 
de Marc 7,1-23, que a la missa 
llegim retallada perquè si no seria 
massa llarga, però que farem bé de 
llegir-nos sencera a casa. Jo diria 
que és com una clau d’interpreta-
ció de tot l’evangeli. I és que Marc 
sempre ens vol deixar clara una 

cosa: que el que compta és anar 
pel món amb ganes de viure fent 
tot allò de bo que, d’acord amb 
el cor i el cervell que Déu ens ha 
donat, discernim que som cridats 
a fer. Tenint, això sí, com a referent 
últim els criteris amb què actuava 
Jesús, i examinant el nostre dis-
cerniment segons aquests criteris, 
no segons les nostres emocions 
primàries.

I a partir d’aquí, anirem seguint 
pas per pas el camí de Jesús. És 
la gràcia principal del temps de 
durant l’any: que ens acostem, 
diumenge rere diumenge, a mirar 
i a escoltar Jesús sense cap ordre 
temàtic ni de cap altra mena. 
Simplement, seguim l’evangeli 
pàgina a pàgina. En els diumenges 
de setembre i d’octubre, les lectu-
res de Marc que anirem escoltant 
seran, en general, lectures força 
dures, poc amables fins i tot, i en 

tot cas exigents. Caldrà no tenir 
por d’afrontar-les. Però després, di-
ríem que el diumenge 30 de durant 
l’any, el 28 d’octubre, llegim una 
escena que fa com un tomb: la del 
cec Bartimeu (Marc 14,46-52), tot 
un símbol de tot aquell que busca 
Jesús, que és cridat i curat per ell, i 
que el segueix camí enllà. És l’últi-
ma escena que trobem a l’evangeli 
abans de l’entrada de Jesús a Jeru-
salem, que aquí no llegim perquè 
la llegim el Diumenge de Rams. 
Però en tot cas, a partir d’aquest 
diumenge, tot seran ja anuncis de 
salvació: el doble manament de 
l’amor, la viuda pobra, la crida dels 
elegits a la fi del món, i, per acabar, 
el dia de Crist Rei, l’autoprocla-
mació de Jesús com a testimoni de 
la veritat, que atreu tothom qui la 
cerca. Tothom, encara que no ho 
sàpiga.

LA TARDOR DE 
L’ANY LITÚRGIC

joseP lligADAs, Viladecans
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LES LECTURES DEL DIUMENGE - LLuís  Prat

Diumenges XXII – XXXIV (Jesucrist, Rei de 
tot el món) de durant l’any (cicle B)

Del 2 de setembre al 25 de novembre de 2018

I suggeriments per als cants de 
cada diumenge o festa al nostre 
web:  https://goo.gl/FXg1V1.  
I en castellà a  
https://goo.gl/Y17Siw

Diumenge Primera lectura Segona lectura Evangeli

Diumenge

XXII

2 setembre

No afegiu res  
als manaments

Deuteronomi 4,1-2.6-8

Poseu en pràctica  
la paraula

Jaume 1,17-18.21b-22.27

Us aferreu a les tradicions 
Marc 7,1-8a.14-15.21-23

Diumenge

XXIII

9 setembre

Els sords hi sentiran  
i el muts cridaran

Isaïes 35,4-7a

Déu ha escollit els pobres 
Jaume 2,1-5

Fa que hi sentin els sords  
i els muts parlin

Marc 7,31-37

Diumenge

XXIV

16 setembre

He parat l’esquena  
als qui m’assotaven

Isaïes 50,5-9a

Si no hi ha obres, la fe tota 
sola és morta
Jaume 2,14-18

El Fill de l’home  
ha de patir molt

Marc 8,27-35

Diumenge

XXV

23 setembre

Condemnem-lo a una 
mort vergonyosa

Saviesa 2,12.17-20

La justícia neix  
de la llavor de pau

Jaume 3,16–4,3

Si algú vol ser el primer  
ha de servir

Marc 9,30-37

Diumenge

XXVI

30 setembre

¿Estàs gelós per mi?
Nombres 11,25-29

Les vostres riqueses  
s’han podrit
Jaume 5,1-6

Qui no és en contra  
és amb nosaltres

Marc 9,38-43.45.47-48

Diumenge

XXVII

7 octubre

Els dos formen  
una sola família
Gènesi 2,18-24

Tots tenen un mateix pare
Hebreus 2,9-11

Allò que Déu ha unit, 
l’home no ho separi

Marc 10,2-16

Diumenge

XXVIII

14 octubre

Tinc la riquesa per no-res
Saviesa 7,7-11

La paraula de Déu 
esclareix el cor

Hebreus 4,12-13

Ves a vendre tot el que 
tens, i vine amb mi

Marc 10,17-30

Diumenge

XXIX

21 octubre

Veurà una descendència
Isaïes 53,10-11

Acostem-nos al tron  
de la gràcia de Déu

Hebreus 4,14-16

El Fill de l’home ha vingut 
a donar la vida 
Marc 10,35-45

Diumenge

XXX

28 octubre

Cecs i coixos, els faré
tornar consolats
Jeremies 31,7-9

Ets sacerdot per sempre 
Hebreus 5,1-6

Rabuni,
feu que hi vegi
Marc 10,46-52

Tots Sants

1 novembre

Vaig veure una gran 
multitud... 

Apocalipsi 7,2-4.9-14

Veurem Déu
tal com és

1 Joan 3,1-3

La vostra recompensa  
és gran en el cel
Mateu 5,1-12a

Diumenge

XXXI

4 novembre

Estima el Senyor, el teu 
Déu, amb tot el cor
Deuteronomi 6,2-6

Jesús no traspassa les 
funcions sacerdotals

Hebreus 7,23-28

Estima, el Senyor, el teu 
Déu i els altres
Marc 12,28b-34

Diumenge

XXXII

11 novembre

La viuda va fer un panet  
i el donà a Elies
1 Reis 17,10-16

Crist va prendre damunt 
seu els pecats 

Hebreus 9,24-28

Aquesta viuda pobra és la 
que ha donat més 

Marc 12,38-44

Diumenge

XXXIII

18 novembre

En aquell moment serà 
salvat el poble
Daniel 12,1-3

Ha consagrat els qui han 
de ser santificats

Hebreus 10,11-14.18

Els elegits vindran dels 
quatre vents

Marc 13,24-32

Crist Rei

25 novembre

La seva sobirania
és eterna

Daniel 7,13-14

Ha fet de nosaltres  
una casa reial

Apocalipsi 1,5-8

Teniu raó:
jo soc rei

Joan 18,33b-37



ENCARA NO HO HEU LLEGIT TOT

xiskyA VAllADAres, Palma de Mallorca

És molt fàcil. Si et vols entendre 
amb un xinès, li has de parlar en 
xinès. Si l’Església vol connec-
tar amb les joves, ha de canvi-
ar la seva narrativa. No dic que 
canviï el missatge, dic que can-
viï la manera d’explicar-lo. Ja ho 
fan alguns, però encara no n’hi 
ha prou. 

Escolto moltes homilies i cate-
quesis, de capellans i religiosos, 
i em fa pena. Molta bona volun-
tat, però amb un to afectat, rit-
mes massa lents, subordinades 
eternes, retòrica antiga, etc. ¿Qui 
no desconnecta? El pitjor és que 
sembla que, com més públic te-
nen, més antiquat han de parlar.

Els nous llenguatges són breus, 
directes, plens d’energia, amb 
imatges properes, emotius. ¿És 
que potser l’Evangeli no es pot 
transmetre amb aquestes noves 
narratives? Urgeix que l’Esglé-
sia canviï de mentalitat. Estem 
perdent les noves generacions. 
No podem seguir parlant amb 
aquesta ridícula afectació. Par-
lem des del cor, transmetem 
des de les entranyes, que es noti 
que l’Evangeli ens ha canviat la 

vida, que el nostre cor vibra per 
Jesús. ¿O és que potser no ens 
ha tocat les entranyes?

«Obrir les portes de les esglésies 
significa obrir-les també al món 
digital, tant perquè la gent hi 
entri, en qualsevol condició de 
vida en què es trobi, com perquè 
l’Evangeli pugui creuar el llindar 
del temple i sortir a l’encontre 
de tots». (Francesc, 48 Jornada 
Mundial de les Comunicacions 
Socials, 2014)

Però no es tracta de convertir 
les pantalles digitals en un pa-
per sense final. Si és per fer això, 
millor no ser-hi. ¿Com ser signi-
ficatius, deixar empremta? Aquí 
dono algunes idees:

 – No ser autoreferencials. El 
papa Francesc aconsella «no 
bombardejar amb missatges 
expressament religiosos».
 – Publicar un 80% de contingut 
útil per a la nostra audiència i 
només un 20% d’informació 
nostra.
 – Contrastar bé la informació 
que es va a publicar i atendre 
les normes de redacció digital 

bàsiques: ser 
breus, direc-
tes, oraci-
ons simples, 
emotius, etc.
 – D e d i c a r 
temps al dià-
leg i l’escolta. 
La Xarxa és 
conversa.
 – Utilitzar multimèdia
• Els tuits amb fotografia són 

tres vegades més retuitejats.
• Els vídeos natius són millor 

rebuts.
• Periscope o Stories o FB Live 

serveixen per transmetre es-
deveniments, entrevistes o 
temàtiques interessants.

• És millor no usar multimè-
dia que utilitzar peces de 
baixa qualitat.

 – Utilitzar hashtags originals i 
suggeridors per crear conver-
ses sobre un esdeveniment o 
un tema.

No és complicat, en definitiva, 
només es tracta de ser autèntics i 
parlar des del cor. És l’única ma-
nera de connectar amb els joves.

Canviar narratives per  
connectar amb els joves
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